
În 6 aprilie, la București, a avut loc Adunarea 
Generală a membrilor Asociației Române a Apei, 
girată de către președintele ei, dr. ing. Ilie Vlaicu.

În prima parte a Adunării Generale, s‑a derulat 
o reuniune de lucru a membrilor Asociației cu 
Doamna Oana Marie ARAT – Director General 
al Autorității de Management pentru Programul 
Operațional Infrastructura Mare (Programul 
Dezvoltare Durabilă), abordându‑se în principal 

fazarea proiectelor și sistemul de garanții. 
Ulterior, în cadrul evenimentului a avut 
o intervenție Domnul Ionel TESCARU 
‑ Președintele Autorității Nationale de 
Reglementare pentru Serviciile Comunitare 
de Utilități Publice, accentuând necesitatea 
corelării programelor de investiții cu 
obligațiile de conformare rezultate din 
Directiva (UE) 2020/2184 a Parlamentului 
European privind calitatea apei destinate 
consumului uman, transpusă în legislația 
națională prin Ordonanța nr 7/2023 privind 
calitatea apei destinate consumului uman. 

În a doua parte a Adunării Generale 
s‑a procedat la prezentarea și aprobarea sau 
ratificarea, după caz, a Raportului de activitate al 
Asociației pe anul 2022, Bilanțului Contabil pentru 
exercițiul financiar al anului 2022, Raportului 
Comisiei de Cenzori, precum și a Situațiilor 
financiare pe anul 2022.

De asemenea, a fost prezentat Programul de 
activitate al Asociației pentru anul 2023. Un 
accent deosebit se pune pe creșterea vizibilității 
sectorului de apă la nivelul autorităților centrale 

și locale și stimularea dialogului și a cooperării 
între actorii relevanți din sectorul de alimentare și 
tratare a apelor, prin introducerea unor indicatori 
de performanță: minim 4 întâlniri online și 2 întâlniri 
fizice/ comisie, începând cu luna martie 2023; 
participarea a minim o instituție centrală la întâlnirile 
organizate de către ARA; minim un  
comunicat/ eveniment promovat pe întreaga 
infrastructură de comunicare ARA, precum și 
valorificarea materialelor în revista ARA – minim  
3 evenimente/ număr. 

Totodată, în cadrul Adunării Generale s‑au 
făcut informări privind Expoziția de Specialitate 
„EXPOAPA” 2023 și evenimentele conexe, 
precum și privind Conferința Tehnico‑Științifică 
2023 „INDUSTRIA APEI ‑ PROVOCĂRI ŞI 
PERSPECTIVE”.

Documentele Adunării Generale și prezentările 
susținute se pot lectura în site‑ul Asociației, 
Platforma de comunicare, destinată membrilor.  

Asociația Română a Apei dezvoltă în continuare 
Conceptul „Industria Apei ca proiect de țară” prin 
colaborarea cu autoritățile centrale și locale, dar și 
cu companiile private (constructori și consultanți) 
și cu mediul academic, în vederea reconstrucției 
sectorului de alimentare cu apă, motor de 
dezvoltare a economiei naționale.

La nivelul Asociației se urmărește dezvoltarea 
componentei profesionale, prin crearea și 
implementarea de ghiduri de bună practică,  în vederea 
creşterii performanţelor operaţionale şi a capacităţii 
instituţional ‑ administrative a membrilor ARA.

Sistem SCADA regional din fonduri 
europene atrase de Aquatim
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Partenerul caracterelor puternice

ȘTIRI
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ARA, într‑o perspectivă activă

Sistem SCADA regional din fonduri 
europene atrase de Aquatim   
În data de 19 aprilie 2023, Aquatim a semnat 
contractul de lucrări „Proiectare și executie sistem 
SCADA pentru localităţile Timişoara, Buziaş, Deta, 
Făget, Jimbolia, Sânnicolau Mare”, cu Asocierea  
S.C. BEESPEED AUTOMATIZARI S.R.L , S.C. 
DATCOMP S.R.L , S.C. ELSACO ELECTRONIC 
S.R.L, S.C. EDI GRUP S.R.L. Valoarea 
contractului este de  38.192.511,56 lei (fără TVA), 
iar durata acestuia este 36 de luni de la ordinul de 
începere, din care 9 luni perioada de proiectare și 
27 luni perioada de execuţie. 

În cadrul acestui contract se vor înfiinţa  
2 dispecerate regionale care vor monitoriza 
mai multe tipuri de obiective, cum ar fi: staţii de 
tratare apă potabilă, staţii de epurare ape uzate, 
gospodării de apă, staţii de pompare ape uzate, 
staţia de valorificare energetică a nămolului etc. 
Obiectivele se regăsesc grupate în 6 zone de 
operare ale Aquatim SA: Timişoara, Buziaş, Deta, 
Făget, Jimbolia, Sânnicolau Mare.

Un alt capitol mare și foarte important în cadrul 
acestui contract îl constituie reabilitarea sistemelor 
de automatizare din stațiile de tratare a apei 
din Timișoara, unde se vor înlocui majoritatea 
tablourilor de automatizare și se va instala un 
nou sistem SCADA, care va conduce procesul 

de tratare. Supervisory Control And Data 
Acquisition (SCADA) reprezintă o unitate care 
asigură automatizarea, monitorizarea și controlul 
proceselor tehnologice de la distanță, fără 
necesitatea intervenției umane. Toate lucrările care 
se vor executa în aceste stații, se vor face fără 
oprirea proceselor de tratare a apei.  

„Proiectul regional de dezvoltare a infrastructurii 
de apă și apă uzată din județul Timiș, în perioada 
2014‑2020” „(cod SMIS 2014+ 125651), parte 
a Programului Operațional Infrastructură Mare 
(POIM), are o valoare totală de 239,5 milioane 
de euro, din care 180,4 milioane de euro fonduri 
nerambursabile de la Uniunea Europeană,  
40,4 milioane euro de la bugetul de stat,  
4,3 milioane de la bugetul local și 14,4 milioane 
euro co‑finanțare Aquatim.  Obiectivul este  
dezvoltarea unor sisteme durabile de alimentare 
cu apă și apă uzată în Timișoara și în 81 localități 
din județul Timiș.    

Dr. ing. Ilie VlaIcu 
Director General aquatim Sa

Proiect cofinanțat din Fondul de Coeziune prin 
Programul Operațional Infrastructură Mare 2014‑2020.

Încă un proiect dus la bun sfârşit
Proiectul „Fazarea Proiectului Extinderea şi 
modernizarea sistemului de alimentare cu 
apă şi canalizare în judeţul Timiş” (Cod SMIS 
104740), cofinanţat din Fondul de Coeziune al 
Uniunii Europene prin Programul Operaţional 
Infrastructură Mare a fost implementat, după 
finalizarea tuturor lucrărilor cuprinse în cadrul 
acestuia.  

Programul Operațional Infrastructură Mare are ca 
obiectiv îmbunătățirea infrastructurii în sectorul 
de apă spre beneficiul mediului și al oamenilor, în 
vederea îndeplinirii obligațiilor de conformare la 
Tratatul de Aderare, iar scopul său este creșterea 
nivelului de colectare și epurare a apelor uzate 
urbane, precum și a gradului de asigurare a 
alimentării cu apă potabilă a populației.

Proiectul fazat a avut ca obiective specifice lucrări 
în completare privind sistemele de alimentare cu 
apă și de colectare a apei uzate în aglomerările 
Timișoara (localitățile Sânmihaiu Român si Utvin), 
Buziaș, Jimbolia, Deta și Recaș.

La finalizarea obiectivelor de investiții din cadrul 
proiectului fazat, în ceea ce privește distribuția 
apei, populația suplimentară care beneficiază 
de o mai bună alimentare cu apă este de 5.630 
persoane. Totodată, populația suplimentară care 
beneficiază de o mai bună tratare a apelor uzate 
reprezintă 16.820 locuitori echivalenți.

Valoarea totală a proiectului a fost de 63.047.409 
lei (fără TVA), din care valoarea cofinanțării UE a 
fost de 46.602.123 lei.

Proiect cofinanțat din Fondul de Coeziune prin 
Programul Operațional Infrastructură Mare 2014‑2020.

crina Chirilă
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Programul de investiții pentru acest an al 
furnizorului de servicii de alimentare cu apă și 
canalizare Aquatim SA prevede alocarea a peste 
22 de milioane de lei din surse proprii de finanțare 
pentru lucrări noi, dar și pentru proiecte aflate în 
execuție, unele dintre acestea fiind la stadiul de plăți 
finale. îmbunătățiri semnificative pentru populație și 
factorii de mediu din județul Timiș.

Cea mai mare parte din fonduri, peste 70%, este 
direcționată către finalizarea investițiilor în curs, 
reprezentând lucrări de modernizare a infrastructurii 
de apă și canalizare pe mai multe străzi din 
Timișoara și de înlocuire a unor tronsoane de 
conducte la stația de tratare a apei Bega.

Amenajarea Muzeului Apei a vizat clădirile de la 
Uzina de Apă Urseni și este unul dintre proiectele 
importante destinate punerii în valoare a unor 
obiective istorice care marchează dezvoltarea 
orașului și de promovare a patrimoniului său 
industrial. Principala clădire, care este cunoscută 
sub numele de „OZN‑ul de la Urseni” datorită formei 
sale ca o farfurie zburătoare, este unică în România 
și adăpostește primele foraje de apă potabilă ale 
orașului, din secolul XX. Muzeul Apei a fost finalizat, 
urmând să fie programată recepția lucrării, valoare 
investiției ridicându‑se la 7.777.435,52 lei (fără TVA). 

Aproximativ 17% din banii alocați din surse proprii ale 
Aquatim se vor cheltui, în acest an, pe lucrări noi, cea 
mai mare parte din fonduri fiind destinată lucrărilor de 
extindere, intervenție și reabilitări la rețele de apă și la 
branșamente de apă, la rețele de canal și racordurile 
aferente, în diferite zone ale orașului. 

O investiție majoră anul acesta, pentru care s‑au 
alocat peste 800.000 lei, o reprezintă lucrările de 
înlocuire a conductelor de apă potabilă pe Calea 
Sever Bocu.

Tot în planul de investiții al anului în curs figurează 
amplasarea, în zona centrală a orașului, a unui 
număr de 10 cișmele publice pentru apă potabilă. 
Acestea vor fi montate în Piața Victoriei, Parcul 

Copiilor, Parcul Civic, Parcul Central, Parcul 
Alpinet, Parcul Catedrală, Parcul C.D. Loga, Parcul 
Adolescenților.

Cișmele sunt proiectate cu două tăvi din oțel 
inoxidabil, una pentru populație și una pentru păsări 
și animale de companie. Fântânile de apă vor fi 
amplasate pe un soclu din beton armat și montate 
în imediata apropiere a căminelor de branșament 
existente în zonele menționate, pentru a fi legate la 
branșamentele existente pentru udarea spațiilor verzi.

Diferența de 2.498.400 lei din totalul banilor 
proveniți din surse proprii de finanțare ale 
furnizorului de servicii de alimentare cu apă și 
canalizare va fi direcționată spre studii și proiecte 
noi pentru extinderea și reabilitarea rețelelor de 
apă și canalizare, înlocuirea conductelor de apă 
potabilă, mărirea capacității de stocare a apei de 
ploaie. Din acest buget vor fi acoperite și serviciile 
de proiectare – faza studiu de fezabilitate – pentru 
extinderea rețelelor de alimentare cu apă potabilă și 
canalizarea menajeră în Timișoara și localitățile din 
aria de operare a societății Aquatim.   

Povestea merge mai departe! 
Viziunea managerială pentru dezvoltarea 
strategică a Aquatim a ținut și ţine cont 
de contextul şi tendinţele actuale în 

domeniul serviciilor de profil la nivel naţional şi 
internaţional şi de prognozele şi perspectivele ce 
pot fi anticipate, astfel încât să asigure menţinerea 
unei companii de utilităţi moderne, viabilă financiar, 
sustenabilă economic, care să ofere servicii 
de calitate clienţilor, să fie responsabilă faţă de 
societate, faţă de toţi ceilalţi parteneri implicaţi în 
derularea serviciului şi faţă de mediu, în condiţiile 
unei dezvoltări durabile.

Aquatim se asigură că furnizarea serviciilor de apă 
şi canalizare de înaltă calitate este atinsă la nivel 
regional, prin colaborarea cu membrii Asociației de 
Dezvoltare Intercomunitară Apă‑Canal Timiș.  
De ani, sentimentul de responsabilitate există în 
toată compania, respectul pentru consumatori 
şi părţile implicate e o constantă. Pe parcursul 
dezvoltării, Aquatim va lucra cu multe consilii locale, 
reprezentate prin intermediul ADI Apă‑Canal Timiș. 

Conform contractului de delegare a gestiunii 
obiectivele pe care trebuie să le atingă serviciul 
public de alimentare cu apă și de canalizare sunt 
următoarele:

 – prestarea serviciilor publice de alimentare 
cu apă și de canalizare cu profesionalism 
și promptitudinea cuvenite angajamentului 
asumat și în conformitate cu cele mai bune 
practice aplicabile în domeniu;

 – orientarea către utilizatori;

 – asigurarea unei infrastructuri edilitare 
moderne, ca bază a dezvoltării economice și 
în scopul atragerii investițiilor profitabile pentru 
comunitățile locale;

 – dezvoltarea durabilă a serviciilor publice de 
alimentare cu apă și de canalizare;

 – protecția mediului; respectarea condițiilor 
impuse prin autorizațiile de mediu sau orice 
autorizație, aviz, acord, peermis sau orice 
alt act, de orice fel, care le prelungește sau 
înlocuiește pe cele enumerate mai sus;

 – asigurarea contorizării consumului de apă 
pentru fiecare utilizator;

 – menținerea în stare optima de funcționare și 
îmbunătățirea sistemului public de alimentare 
cu apă și de canalizare.

Ne asumăm să fim parteneri profesioniști și pe viitor!

c. RaDoSaV

Partenerul caracterelor puternice
Bucurie mare luna aceasta pentru 
Aquatim, odată cu vizita studenților 
de la Masterul de Comunicare în 
afaceri/ Facultatea de Științe ale 
Comunicării din cadrul Universității 
Politehnica Timișoara! 

Sub mâna forte a prof.dr. Anca Drăghici, 
înainte de toate un dascăl dăruit, implicat și 
iubit, noi și oaspeții noștri de soi am marcat 
câteva ore de practică prețioase și prețioasă. 
Deopotrivă, în egală măsură. Noi am „livrat” 
informații complexe despre compania pe care 
o reprezentăm, ei le‑au „consumat” cu sete 
autentică, vizibilă. Vor fi, cu siguranță, viitori 
comunicatori de succes, profesioniști integri, 
oameni de cursă lungă și interesantă.

Mulțumim pentru stări, întrebări și emoții, vom 
recidiva cu siguranță! 

c.R.

Peste 3 milioane de Euro investite în lucrări de modernizare a reţelelor de 
alimentare cu apă şi canalizare din Timişoara

Aquatim: 155 localităţi/61 unităţi administrativ‑teritoriale

prof.dr


3Publicaţie editată de Aquatim • www.aquastiri.ro

La finele acestei luni, sub patronajul 
Fundației Aquademica, în parteneriat 
cu Aquatim și cu Asociația Română a 
Apei, s‑a desfășurat cea de‑a doua ediție 
on‑line a Conferinței Internaționale Aqua 

Digital, drept continuare profesională firească și 
necesară a demersului comun de anul trecut pe care 
îl catalogăm, fără să exagerăm, drept un succes.

Participarea companiilor de profil cu un cuvânt 
pregnant pe piața digitalizării internaționale din 
România, dar și din întreaga Europă respectiv SUA, 
la lucrările Aqua Digital 2022, informațiile, noutățile, 
modelele concrete împărtășite, respectiv feed 
back‑ul ulterior, ne‑au dat încrederea că și ediția de 
anul acesta va fi una cu impact major. Așa a și fost.

Agenda oricărei companii din zilele noastre 
poziționează transformarea digitală în capul listei 
priorităților pentru că prezentul se scrie aproape 
exclusiv în soluții digitale de ultimă generație. 
Admitem cu toții că digitalizarea este un beneficiu 
real atât pentru furnizorii de servicii, cât și pentru 
clienții lor, în fapt o necesitate pe care trebuie s‑o 
perfecționăm continuu și s‑o utilizăm inteligent și 
performant.

Agenda Aqua Digital 2023 a reunit nume și companii 
importante, de aici și de peste tot, într‑o conexiune 
de tematici și idei cât se poate de actuale.

Programul conferinței s‑a derulat astfel:

10,00‑10,30, Adrian Cococeanu, responsabil 
Digitalizare Aquatim, Prezentul digital al companiei 
Aquatim;

10,30‑11,00, Ionuț Țepeneu, director CTT ETA2U 
Innovation, Soluție IoT pentru Companiile de Apă;

11,00‑11,30, Slavco Velickov, PhD, Global 
advancement director industria apei Bentley 
Systems, Licențe importante de modelare în 
domeniul apei, într‑o ecuație globală a digitalizării;

11,30‑12,00, Sorin Gogoșanu, șef Serviciu 
Apometrie‑Contorizare, Contoare Aquatim, 
transmisie și colectare  smart a datelor; 

12,00‑13,00, pauză

13,00‑13,20, Daniel Daia, Business Development 
Executive IT Vizion, Digitalizare Industrială, cele 
mai bune practici;

13,30‑14,00, Daniela Marișcu, Co‑Founder EVX 
„A.P.A pentru toți  „cu referire atât la nevoia de 
reziliență si acces egal la această resursă , cât și 
comunicarea înființării A.P.A ‑ Asociația Patronală a 
Apei cu statut de federație cu reprezentare pentru 
toți consumatorii juridici de apă ca materie primă;

14,00‑14,45, CIPO, Alex Ivașcu CEO/ Erik Osborn, 
VP of Sales, How United States Water Districts Are 
Transforming Their Processes to Gain Efficiency.

În contextul global existent, cu un viitor în față care 
poate că sună incert, dar cu siguranță se scrie într‑o 
ecuație DIGITALĂ, Fundația Aquademica a „scris” 
vineri, 28 aprilie, un alt proiect internațional trainic și 
performant. 

Puteți viziona întreaga conferință pe Facebook‑ul 
Aquademica. 

c.R.

Aquatim în Auditorium
Daniel Craia, asistentul directorului general 
al Aquatim, a reprezentat astăzi compania 
noastră la workshop‑ul de practică organizat 
de Facultatea de Chimie Industrială și Ingineria 
Mediului. Invitația a venit din partea conf.dr.ing. 
Mihai‑Aurel Medeleanu, decanul Facultății.

Profesionist ca întotdeauna, Daniel le‑a vorbit 
în principal studenților anilor III din domeniile 
Inginerie Chimică, Ingineria Mediului și Ingineria 
Produselor Alimentare, dar nu numai (au fost 
prezenți și numeroși studenți din anii II și IV), 
despre Aquatim, despre reperele, viziunea, 
misiunea și perspectivele noastre din ecuația 
fericită și onorantă a celei mai performante 
companii de apă și canalizare din România. 

Sala Auditorium a Centrului de Conferințe al 
Universității Politehnica Timișoara a fost plină 
de tineri dornici să înțeleagă agenda complexă 
a oamenilor apei, a celor care, până la urmă, 
asigură cu succes, de atâția ani, un serviciu vital, 
sigur și profesionist, în regiune. 

#implicațiîncomunitate 

Platforma Națională de Pregătire pentru Situații 
de Urgență, www.fiipregatit.ro, se regăsește de 
câteva zile și pe site‑ul nostru, www.aquatim.ro, 
din dorința de‑a fi mai aproape de clienții noștri, 
(și) din această perspectivă categoric vitală. Odată 
ce ultimii ani au certificat practic o intensificare a 
situațiilor de urgență din tot spectrul specific local, 
național, internațional, respectiv apariția crizelor 
în secunde sau minute, se cere evident o reacție 
rapidă și conștientă a celor afectați. Esențială 
pentru supraviețuire.  

Aceasta a fost ideea care, ulterior, a născut decizia 
Departamentului pentru Situații de Urgență (DSU), 
în parteneriat cu Asociația CivicNet, de‑a lansa 
Platfoma Națională de Pregătire pentru Situații de 
Urgență – fiipregatit.ro.

DSU este instituţia care coordonează serviciile de 
intervenție de urgenţă din România.

Așadar, fiipregatit.ro devine sursa oficială de 
informare pentru a ajuta cetăţenii să înțeleagă mai 
bine riscurile şi pentru a‑i informa asupra măsurilor 
de prevenire, dar și asupra comportamentului ce 
se cere educat în diferite situaţii de urgenţă de 
amploare sau dezastru. 

Eforturile DSU din ultimii ani vin în adresarea 
obiectivelor tematice stabilite în planul de acțiune 
privind eficientizarea sistemului național de răspuns 
în situații de urgență și au o componentă integrată 
de digitalizare care facilitează informarea publică.

În plan regional, Aquatim și Inspectoratul pentru 
Situații de Urgență „Banat” al județului Timiș 
reconfirmă an de an un parteneriat solid și 
profesionist, cu acțiuni/evenimente/exerciții practice/
conferințe menite să‑i conștientizeze pe angajații 
noștri și nu numai asupra măsurilor rapide în 
momente de criză. 

Fiipregatit.ro grupează toate aceste situații, le 
dezvoltă, explică, diferențiază, livrând sfaturi 
importante pentru fiecare în parte. Site‑ul conține 
campanii naționale – prevenire incendii, Ziua 
informării preventive, „Nu tremur la cutremur”, 
„Cartea de bord salvează vieți”, Caravana  
„Fii pregătit” – ghiduri prețioase, planuri de urgență 
familiale și multe altele. 

De‑acum, puteți fi informați asupra acestei teme 
majore și prin intermediul www.aquatim.ro, prima 
pagină, secțiunea „Vezi și”. Să vă fie de folos! 

c.R.

„Fii pregătit” şi pe site‑ul nostru

Aqua Digital 2023 

Zilele Carierei
În universitatea Politehnica 
Timişoara 
Zilele Carierei este un eveniment bianual 
desfășurat pe parcursul a două zile. Companii 
sau instituții de profil locale, naționale și 
internaționale, oameni și viitoare joburi ne dăm 
mâna în fiecare primăvară și toamnă în Cantina 
UPT.

Zilele Carierei sunt strict pentru studenți 
și absolvenți, pentru oferirea unei imagini 
reprezentative a companiilor sau instituțiilor în 
care ei pot să activeze cu bagajul de cunoștințe 
dobândit la UPT. Succesul real le aparține atât 
lor, cât și reprezentanților potențialilor angajatori 
fără de care entuziasmul și energia creată nu ar fi 
posibile.

Cantina UPT a devenit și în acest aprilie locul 
de desfășurare al standurilor și al ofertelor, 
șansa reală să interacționeze, să se cunoască, 
să povestească despre perspective de viitor, 
așteptări și provocări. 

Aquatim este, de ani, parte a acestui parteneriat 
serios și profesionist, standul nostru a fost, ca 
întotdeauna, asaltat de studenții și absolvenții 
UPT. 

C.R.
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Fretco, Fredy pentru toți, de 25 de ani cu 
noi, într‑un firesc asumat atât de frumos 
și senin, fix precum ochii lui plini de 
taine. Mai clar, trăsătura sa definitorie de 
caracter este statornicia, astfel că, odată 

intrat în Familie, nu s‑a mai gândit s‑o părăsească 
pentru alta. Așa face cu tot și toate: se implică, 
dedică, fără vreo urmă sau dorință de‑a scăpa 
„piciorul” în alte orizonturi, odată ce prezentul, în 
orice moment s‑ar socoti, îi conferă bucurii. 

Fredy e oltean de Severin și ucrainean după tată, 
în fapt, nu ține cont de zone și geografii, ci de 
omenii. Ești om cu mine, sunt om cu tine. Atât. Nu 
„proslăvește” perfectul simplu, nici perfecțiunea, 
odată ce e dovedită imposibilitatea atingerii ei 
vreodată de către cineva. Ca atare, n‑a căutat‑o sau 
impus‑o, a preferat să‑și conducă viața așa cum 
conduce și mașinile firmei: precaut, atent, ponderat. 
Și foarte serios.

Din martie 1998 și până în 2020, Fredy a lucrat 
ca șofer la Apometrie, Rețele Apă‑Canal, dar și 
la transport clor din Turda până‑n Timișoara – 
însoțit de Jandarmerie, în condiții speciale, odată 
ce se considera drept marfă periculoasă – la 
Aprovizionare, deci cam peste tot. De trei ani este 
șef Coloană Sector Auto. Se regăsește întru totul 
aici, în certitudini serioase, printre colegi, prieteni, 
superiori de treabă. Ocazii să plece a avut destule, 
nu s‑a gândit o dată să abandoneze reduta care l‑a 
consacrat drept băiat bun și harnic.

Așa e și‑n privat, poate, vorba lui, puțin obositor 
cu rânduiala, nu și cu prietenii de cursă lungă sau 
cu vecinii de casă – grădina lor comună poate 
concura, cert, la premiul „Cel mai frumos gazon”, 
cu fiica lui sau cu familia. Are spirit antreprenorial, 
un car de talent tehnic, repară orice se strică (de 
mic făcea asta, când meșterea la Dacia tatălui 
său și „împărățea” electromotorul pe masa de 
bucătărie, dar și când devenea fascinat de Cercul 
de electronică din Severinul natal), repară și oameni 
dacă e cazul, cu un zâmbet și‑o vorbă de duh, date 
din suflet întotdeauna. Nu are regrete, e mulțumit cu 
drumul lui. În fond, de ce n‑ar fi? Doar e o cale de 
calitate. Pe care a îmblânzit‑o exemplar. Căci e un 
„călăreț” de marcă.

Sever, 50 de ani peste două luni, 13 ani cu noi 
peste încă două, instalator în cadrul Sucursalei 
Făget, bun din naștere, dar știți cum? În și prin toți 
porii! Priviți‑i ochii și e suficient. De‑o modestie rară 
și de‑o timiditate aparte, cumva ca la școală, cert 
ca un copil binecrescut, plin de emoții, dar dornic să 
vorbească, Sever mi‑a descris viața‑i simplă, în fapt 
atât de... viață. Și m‑a impresionat atât de tare. 

E de‑acolo, din orășelul plin de suflete frumoase și 
curgeri mult mai line ale sângelui decât în marile 
cetăți, învățat de mic‑mititel cu munca fizică, din 
vremea‑n care își ajuta părinții la tăiat lemne, 

zidărit, meșterit dar și bucătărit, căci nu s‑a dat 
vreodată‑n lături să pregătească împreună cu 
mama prânzul zilelor idilice ale copilăriei la fel.  
Mai are un frate puțin mai mare, puțin bolnav, de 
care are grijă și acum cu același suflet mare cât 
lunca Făgetului. 

A intrat în Familie după un stagiu consistent în 
gospodăria orășenească, știe de toate, face de 
toate, zi‑noapte, cald‑frig, ușor‑greu, fără să se 
întrebe vreodată de ce‑i așa dificilă munca pe care 
și‑a ales‑o. Nici măcar n‑o percepe astfel. „Merg 
la serviciu ca să lucrez. Merg cu drag, zi de zi, îmi 
place mult, n‑aș putea altfel!”. Își iubește zona, 
orașul, colegii, șeful. A venit cu Ionuț la sediu, tot cu 
Ionuț a pășit și la interviu. Nu l‑a lăudat că‑i „șefu”, a 
vorbit frumos că așa este el crescut și învățat. Ironic 
sau nu, ambii sunt Raci. Ironic sau nu, și eu, astfel 
că am purtat un tri‑interviu de zile mari! 

Și dacă nu‑mi spunea că întotdeauna lasă de la 
el pentru a fi armonie (oriunde, în orice situație), 
l‑aș fi descris astfel. Și dacă nu‑mi puncta muzica 
preferată (Lidia Buble & Lena Miclăuș), m‑aș fi 
gândit la portative cald‑sentimentaliste. Și dacă 
nu‑mi povestea despre iepurașul plus pisoiul 
portocaliu Codiță (cu doar jumătate din ea) pe 
care‑i îngrijește și iubește, AȘA mi l‑aș fi imaginat 
acasă. Un om din care bunătatea curge ca o apă 
lină și curată, care nu s‑a gândit vreodată să‑și 
schimbe felul de‑a fi doar pentru a se blinda în fața 
prezentului dur și care nu va deveni, veci, altfel 
decât ni l‑au „dat” părinții lui. 

Acolo, în liniștea Făgetului, Sever (prenume total 
antagonic cu ceea ce respiră și emană) își duce 
viața fericită și cu noi, și cu ai săi, între reprize de 
instalații versus multe altele executate perfect, între 
ieșiri la pescuit sau discuții cu prietenii. N‑ar putea 
trăi fără aceștia, e omul socializării de „rit” bun, 
acela clasic și sincer. N‑ar putea nici fără Familia 
Aquatim, dar nici noi fără el. Ce el!

ioan Șișu, 42 de ani de Aquatim, pensionat de 
ceva vreme, îndrăgostit pe veci de locul acesta în 
care a girat din primele luni post‑absolvire (și până 
a dobândit statutul de pensionar) domenii grele, 
ca Investiții, Uzine de apă sau consiliere din sfera 
managementului de top. Nu s‑a născut șef, dar asta 
a fost toată viața lui profesională. Poate Politehnica 
bucureșteană și apartenența la prima serie de 
subingineri serioși formați în baraje și poduri, poate 
faptul că a primit singura repartiție la acea vreme (1 
august 1972) din Timișoara, poate stagiatura extrem 
de aplicată în GIGCL, apoi în succesorul IGOT 
(grupul întreprinderilor de gospodărire comunală 
și locativă), cert faptul că și‑a iubit profesia într‑un 
stil pur german și a practicat‑o tot așa, toți termenii 
aceștia, așadar, l‑au adus într‑o ecuație de viață cu 
soluție singulară: succesul. 

Imediat după Revoluție, Ioan Șișu a devenit șeful 
Serviciului de Investiții, apoi cel al Secției Apă, timp 
de zece ani, adică al tuturor uzinelor, din 2008 a 
primit din nou gestionarea Investițiilor (de unde s‑a 
și pensionat), fiind recunoscut drept omul în fața 
căruia nu îndrăzneai să întârzii sau să sari peste 
termene. Rigoarea pe care a practicat‑o și impus‑o 
n‑a fost sădită de cineva anume, așa i‑a fost firea 
pur și simplu. Admite realist că nu a fost vreodată 
foarte prietenos sau sociabil, însă nu dintr‑un 
calcul. Vremurile n‑au curs lin în toți acești ani, 
problemele s‑au înmulțit și diversificat, presiunea a 
fost întotdeauna mare, domeniul tehnic e greoi prin 
definiție, etapele se ard cu răbdare și transpirație, 
intransigența este, vrem/nu vrem, cheia unor 
rezultate spectaculoase, ori Aquatim asta a țintit și 
bifat. Așa. Cu oameni ca el. 

Și, totuși, în ciuda amprentei de dur, a fost, fără 
doar și poate, sufletul petrecerilor de Sfântul Ion 
din companie, an de an. În fond, s‑a demonstrat 
demult că Realul și Umanul sunt frecvent tangente, 
că linia „tare” a vieții interacționează strălucit cu 
cea „lină”, arta fiind cea care le împreunează 
mâinile întru frumos absolut. Studenția lui Ioan 
Șișu într‑o capitală bogată în cultură extinsă a fost 
o bucurie perpetuă care l‑a ajutat să nu‑și piardă 
vreodată sensibilitatea, chiar dacă a ținut‑o exclusiv 
pentru sine: cluburi studențești, Operă ofertantă 
(cu bilete pe care și le permitea orice student), 
„Mondial”/ „Roșu și Negru” într‑o frecvență de 
invidiat, biblioteca universității cu‑ale ei pivnițe 
ticsite de discuri, jazz și blues în expansiune, un 
carusel cultural pe care și l‑ar fi dorit mulți. Cu toate 
acestea, Timișoara a primat întotdeauna pentru 
totdeauna. 

Mulțumesc frumos, domnule Șișu, să vă fie viața 
bogată în oameni extraordinari, momente speciale 
și... bluesuri de colecție!

Crenguța RaDoSaV
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